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1. مشكلة البحث 
وفي ظل ما يحيط بالمنشآت من تغيرات مستمرة في بيئة الأعمال وزيادة عدم التأكد حول الأداء المستقبلي للمنشأة، بالإضافة إلي زيادة الاعتماد على الأدوات المالية، وزيادة المعاملات الدولية، فقد أصبحت المعلومات المتعلقة بالمخاطر التي تحيط بالمنشأة وطرق إدارتها وأثارها على الأداء من أكثر المعلومات أهمية لدي مستخدمي القوائم والتقارير المالية، وأصبحت هناك حاجة إلى توافر معلومات أكثر ملاءمة عن المخاطر وذات جودة عالية.
كما تظهر أهمية الإفصاح المحاسبي عن المخاطر من خلال دوره في تعزيز كفاءة سوق المال فهو يساعد المستثمرين على تقدير حجم وتوقيت التدفقات النقدية المستقبلية للشركة، ومدى استدامة عملياتها والتنبؤ بعوائد الأسهم مما ينعكس على كفاءة القرارات الاستثمارية 
على الجانب الآخر تعتبر القدرة الإدارية من أهم خصائص المديرين التي تم تناولها في الأدب المحاسبي حديثاً، وهي تشير إلى مدى قدرة المديرين على فهم الوضع الاقتصادي للشركة وظروف الصناعة وكذلك قدرتهم على تقييم الفرص المستقبلية وأداء الشركة بدقة، فالمديرين أصحاب القدرة العالية لديهم خبرات ومهارات تؤهلهم لاتخاذ القرارات الجيدة التي تساهم في تحقيق الكفاءة الاقتصادية.
ويمكن أن تؤثر القدرة الإدارية على الاستخدام الأمثل للموارد وتخصيصها، حيث أن المديرين أصحاب القدرة العالية يتخذون قرارات لتعظيم قيمة الشركة، كما أن الشخصيات المختلفة للمديرين تُنتج قرارات مختلفة للشركة، سواء في الاستراتيجيات الاستثمارية، أو المالية أو التنظيمية، كما أن الخصائص الإدارية وخاصة القدرة الإدارية أصبحت تحظى بالاهتمام من الباحثين خاصة بعد تطوير مقياس القدرة الإدارية بواسطة (Demerjian et al., 2012)، والذي أصبح مستخدماً في معظم الدراسات التي تناولت قياس تأثر القدرة الإدارية علي العديد من الجوانب المحاسبية.
وتؤكد معظم الدراسات السابقة على أن تأثير القدرة الإدارية على نتائج أعمال الشركة بصفة عامة، ومن ثم على جودة الإفصاح المحاسبي، موضوع محل خلاف حول وجود أو عدم وجود هذا التأثير، أو حول إمكانية استخدام هذه القدرة في تحقيق المنافع الشخصية للمديرين.
فقد أكدت العديد من الدراسات أن المديرين ذوي القدرات الإدارية العالية يكون لديهم معرفة وفهم أفضل بطبيعة أعمال الشركة وما يرتبط بها من تغيرات اقتصادية، وأكثر فهمًا وتطبيقًا للمعايير المحاسبية وإجراءات الرقابة الداخلية بما ينعكس على تحسين البيئة المعلوماتية للشركة، وبالتالي تحسين جودة الإفصاح المحاسبي.
بينما تري بعض الدراسات الأخرى أن المديرين ذوي القدرات الإدارية العالية يمكنهم استغلال ما لديهم من معرفة ومهارات بشكل انتهازي لتحقيق مصلحتهم الشخصية على حساب مصلحة المساهمين وأصحاب المصلحة الآخرين المهتمين بالشركة، وذلك من خلال القيام بممارسات إدارة الأرباح أو من خلال التقارير المالية الغامضة والتأثير علي قابلية التقارير المالية للقراءة، وبالتالي ينعكس ذلك علي انخفاض جودة الإفصاح المحاسبي.
في حين أشار البعض أن تأثير القدرة الإدارية للمديرين علي نتائج أعمال الشركة قد يكون تأثيراً محدوداً، وأن النتائج تعود في جزء كبير منها إلي خصائص الشركة نفسها، وبالتالي يكون تأثير المديرين على البيئة المعلوماتية للشركة محدود، وبالتالي جودة الإفصاح المحاسبي.
وبتطبيق ذلك على الإفصاح عن المخاطر باعتباره جزء من الإفصاح المحاسبي يمكن القول أن المديرين ذوي القدرات الإدارية العالية يكون لديهم القدرة علي التنبؤ بالتغيرات المستقبلية في البيئة الاقتصادية للشركة، ويمكنهم إعداد تقديرات موثوق فيها عن المخاطر المستقبلية والقدرة علي قياس التوقيت والعوائد الاقتصادية المرتبطة باستثمارات الشركة، كما يمكنهم الحصول علي معلومات أكثر دقة حول فرص الاستثمار المتوقعة، وتوفير إدارة أفضل للمخاطر والتنبؤ بأثارها على الأداء، وبالتالي ينعكس ذلك علي تحسين جودة الإفصاح عن المخاطر.
كذلك قد تؤدي القدرات الإدارية العالية للمديرين إلى انخفاض مستوي جودة الإفصاح عن المخاطر عن طريق استغلال ما لديهم من معرفة ومهارات بشكل انتهازي لتحقيق مصلحتهم الشخصية، وذلك من خلال التحكم في كمية ونوعية معلومات المخاطر التي يتم الإفصاح عنها أو من خلال غموض الإفصاح المحاسبي عن المخاطر وبالتالي التأثير علي قابلية التقارير المالية للقراءة، أو من خلال إدارة نغمة الافصاح المحاسبي عن المخاطر بالتحكم في نغمة الإفصاح الوصفي للمخاطر.
وتأسيساً على ما سبق يتضح أن الدراسات التي تناولت العلاقة بين القدرة الإدارية للمديرين وجودة الإفصاح عن المخاطر لم تتوصل إلى نتائج حاسمة حول تأثير القدرة الإدارية على جودة الإفصاح عن المخاطر، وبالتالي مدي تأثير ذلك علي الدور التقييمي للمعلومات المحاسبية، وهو ما يمثل دافعاً للدراسة الحالية لتقديم دليلاً تطبيقياً من البيئة المصرية عن تأثير القدرة الإدارية للمديرين، على كلاً من جودة الإفصاح المحاسبي عن المخاطر والدور التقييمي للمعلومات المحاسبية وكذلك دراسة أثر العلاقة بين القدرة الإدارية وجودة الإفصاح المحاسبي عن المخاطر على الدور التقييمي للمعلومات المحاسبية.
وعلى ذلك فإنه يمكن صياغة مشكلة البحث في التساؤل الرئيس التالي:
· ما هو أثر العلاقة بين القدرة الإدارية وجودة الإفصاح عن المخاطر على الدور التقييمي للمعلومات المحاسبية في الشركات المصرية؟
ويتفرع عن هذا التساؤل الرئيس مجموعة من التساؤلات الفرعية التالية:
· ما أثر القدرة الإدارية على جودة الإفصاح عن المخاطر؟
· ما أثر القدرة الإدارية على الدور التقييمي للمعلومات المحاسبية؟
· ما أثر جودة الإفصاح عن المخاطر على الدور التقييمي للمعلومات المحاسبية؟
· ما أثر العلاقة بين القدرة الإدارية وجودة الإفصاح عن المخاطر على الدور التقييمي للمعلومات المحاسبية؟
2. أهداف البحث 
يتمثل الهدف الرئيس للبحث في تحليل العلاقة بين القدرة الإدارية وجودة الإفصاح عن المخاطر وأثرها على الدور التقييمي للمعلومات المحاسبية لعينة من الشركات المصرية المسجلة في مؤشر EGX 100 خلال الفترة من 2018 حتى 2020.
ولتحقيق هدف البحث الرئيس، يتم تقسيمه إلى أهداف فرعية كما يلي:
· دراسة أثر القدرة الإدارية على جودة الإفصاح المحاسبي عن المخاطر.
· دراسة أثر القدرة الإدارية على الدور التقييمي للمعلومات المحاسبية.
· دراسة أثر جودة الإفصاح عن المخاطر على الدور التقييمي للمعلومات المحاسبية.
· دراسة أثر العلاقة بين القدرة الإدارية وجودة الإفصاح عن المخاطر على الدور التقييمي للمعلومات المحاسبية.
3. أهمية البحث:
تنبع أهمية البحث من تقديمه دليلاً تطبيقياً من البيئة المصرية عن تأثير القدرة الإدارية للمديرين، على كلاً من جودة الإفصاح المحاسبي عن المخاطر والدور التقييمي للمعلومات المحاسبية وكذلك دراسة أثر العلاقة بين القدرة الإدارية وجودة الإفصاح المحاسبي عن المخاطر على الدور التقييمي للمعلومات المحاسبية.
كما أن نتائج هذا البحث قد تكون محل اهتمام كل من مجالس الإدارة، وأصحاب المصالح، وواضعي المعايير المحاسبية والهيئات الرقابية، فتحليل القدرة الإدارية يظهر المديرون الأكثر قدرة على فهم وتطبيق المعايير المحاسبية بمزيد من المرونة، ومدى قدرتهم على استغلال الموارد المتاحة بشكل أفضل وقدرتهم على التأثير على الإفصاح عن المخاطر سواء المالية أو غير المالية، وبالتالي التأثير الدور التقييمي للمعلومات المحاسبية.
4. حدود البحث 
يقتصر البحث على دراسة أثر العلاقة بين القدرة الإدارية وجودة الإفصاح المحاسبي عن المخاطر على الدور التقييمي للمعلومات المحاسبية بالتطبيق على الشركات المقيدة بالبورصة المصرية بمؤشر EGX 100 خلال الفترة من عام 2018 حتى عام 2020، ويخرج عن نطاق هذا البحث الشركات المالية والبنوك لما لها من طبيعة خاصة نظراً لخضوعها لقواعد وإجراءات قانونية ونظامية وآليات حوكمة مختلفة. بالإضافة إلى ذلك، فإن قابلية النتائج التي توصل إليها البحث للتعميم مشروطة بقيود الدراسة التطبيقية.

5. فروض البحث:
في ضوء أهداف البحث وتساؤلاته تم صياغة فروض البحث على النحو التالى: 
· الفرض الأول: توجد علاقة ذات دلالة احصائية بين القدرة الإدارية وجودة الافصاح عن المخاطر 
· الفــرض الثاني:"توجد علاقـة ذات دلالة إحصائية بين القدرة الإدارية والدور التقييمي للمعلومات المحاسبية"
· الفرض الثالث: توجد علاقـة ذات دلالة إحصائية بين جودة الإفصاح عن المخاطر والدور التقييمي للمعلومات المحاسبية.
· الفرض الرابع: يوجد أثر ذو دلالة إحصائية للعلاقة بين القدرة الإدارية وجودة الإفصاح عن المخاطر علي الدور التقييمي للمعلومات المحاسبية.
6. خطة البحث: 
انطلاقاً من أهمية البحث وتحقيقاً لأهدافه، وللإجابة على التساؤلات البحثية، تم تقسيم البحث على النحو التالي: يعرض القسم الأول الإطار العام للبحث ويتناول القسم الثاني الإطار النظري المفاهيمي للدراسة، في حين يتناول القسم الثالث تحليل الدراسات السابقة واشتقاق الفروض، كما يتناول القسم الرابع تصميم الدراسة التطبيقية وبناء نماذج الدراسة، ويعرض القسم الخامس تحليل ومناقشة نتائج الدراسة التطبيقية واختبار الفروض، أما القسم السادس فيتناول النتائج والتوصيات والتوجهات البحثية المستقبلية.
7. نتائج البحث:
توصل البحث إلى مجموعة من النتائج يمكن عرض أهمها على النحو التالى: 
· انخفاض مستوى جودة الإفصاح عن المخاطر لشركات العينة خلال الفترة الزمنية التي تغطيها الدراسة سواء فيما يتعلق بكمية الإفصاح أو تغطية الإفصاح للمخاطر المالية وغير المالية أو توافر خصائص الجودة في المعلومات المتعلقة بالمخاطر المفصح عنها، إلا أنه يوجد تحسن في مستوى الجودة على مدار سنوات الدراسة .
· ترتبط القدرة الإدارية للمديرين بعلاقة ارتباط موجبة ذات دلالة معنوية بجودة الإفصاح عن المخاطر، حيث كانت إشارة معامل الارتباط موجبة ومستوى المعنوية أقل من (0,01)، بما يعني أنه كلما زادت درجة القدرة الإدارية للمديرين كلما تحسنت جودة الإفصاح عن المخاطر، وهو ما يثبت صحة الفرض الأول للبحث.
· توجد علاقة ارتباط طردية غير دالة إحصائياً بين القدرة الإدارية والدور التقييمى للمعلومات المحاسبية حيث أن معامل الارتباط موجب ومستوى المعنوية أكبر من (0,01)، بما يعني عدم وجود علاقة مباشرة بين القدرة الإدارية والدور التقييمي للمعلومات المحاسبية، وهو ما يثبت عدم صحة الفرض الثاني للبحث.
· توجد علاقة ارتباط طردية ذات دلالة احصائية بين جودة الإفصاح عن المخاطر والدور التقييمي للمعلومات المحاسبية، حيث أن معامل الارتباط موجب ومستوى المعنوية أقل من (0,01)، بما يعني أنه كلما زاد مستوى جودة الإفصاح عن المخاطر كلما تحسن الدور التقييم للمعلومات المحاسبية، وهو ما يثبت صحة الفرض الثالث للبحث.
· توجد علاقة ارتباط طردية قوية ذات دلالة إحصائية بين الأثر التفاعلي للقدرة الإدارية وجودة الإفصاح عن المخاطر والدور التقييمي للمعلومات المحاسبية، بما يعني أن توافر مديرين ذوي قدرات إدارية عالية يؤدي إلى تحسين جودة الإفصاح عن المخاطر والذي ينعكس على تحسين الدور التقييمي للمعلومات المحاسبية، وهو ما يثبت صحة الفرض الرابع للبحث.
8. توصيات البحث
في ضوء النتائج التي تم التوصل إليها، يوصي الباحثان بما يلي:
· يوصي الباحثان الشركات التي ترغب في تعظيم إيرادات وتحقيق مزايا تنافسية بضرورة الاهتمام باستقطاب المديرين ذوي القدرات الإدارية العالية، والعمل على توفير الوسائل اللازمة لتنمية وتطوير مهاراتهم باستمرار حيث يحقق ذلك العديد من المنافع التي تنعكس على الأداء الحالي والمستقبلي للشركة.
· توجيه اهتمام الجهات المسئولة عن تنظيم مهنة المحاسبة والمراجعة على المستويين الدولي والمحلي بتوفير الإرشادات والمعايير اللازمة لتنظيم الإفصاح المحاسبي عن المخاطر بكافة أنواعها المالية وغير المالية، وتحديد مسئولية مراجع الحسابات تجاه تلك المخاطر بما يؤدي إلى تحسين جودة الإفصاح عنها.
· يوصي الباحثان الشركات بالاهتمام بجودة الإفصاح عن المخاطر من خلال توفير الإفصاح الكافي والملائم بحيث تكون كمية المعلومات المفصح عنها كافية لحاجة مستخدميها وتغطي كافة المخاطر التي تتعرض لها الشركة ويتوافر فيها خصائص جودة المعلومات، بالإضافة إلى الإفصاح عن الإجراءات المتبعة لإدارة تلك المخاطر وهو ما يساهم في تحسين شفافية التقارير المالية ويجعلها أكثر ملاءمة لاحتياجات مستخدميها وأكثر موثوقية.
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1. Research Problem:
In light of the continuous changes surrounding the business environment and increasing uncertainty about an entity’s future performance, in addition to the growing reliance on financial instruments and expanding international transactions, information related to the risks surrounding the entity, the methods of managing those risks, and their impact on performance has become among the most important information for users of financial statements and reports. There is a need for more appropriate and high-quality risk information.
The importance of accounting risk disclosure is also evident in its role in enhancing capital market efficiency. Such disclosure helps investors estimate the magnitude and timing of a company's future cash flows, assess the sustainability of its operations, and predict stock returns, which in turn contributes to more efficient investment decisions.
On the other hand, managerial ability has recently been highlighted in the accounting literature as one of the most important characteristics of managers. It refers to the extent to which managers are able to understand the company’s economic situation and industry conditions, as well as their ability to accurately evaluate future opportunities and the company’s performance. Managers with high ability possess experience and skills that qualify them to make sound decisions that contribute to achieving economic efficiency.
Managerial ability can affect the optimal use and allocation of resources. Managers with a high level of ability make decisions that maximize the company's value. Different managerial personalities lead to different decisions for the company—whether in investment, financial, or organizational strategies. Managerial characteristics, especially managerial ability, have attracted researchers’ attention, particularly after the development of a managerial ability measure by Demerjian et al. (2012), which has been used in most studies examining the impact of managerial ability on various accounting aspects.
Previous studies indicate that the impact of managerial ability on a company’s outcomes—and thereby on the quality of accounting disclosure—is a subject of debate regarding whether such an effect exists or not, or whether this ability can be used to achieve managers’ personal benefits.
Many studies have confirmed that managers with high managerial ability have better knowledge and understanding of the nature of the company’s business and associated economic changes, and greater understanding and application of accounting standards and internal control procedures. This leads to an improved information environment for the company, and thus improves the quality of accounting disclosures.
Conversely, some other studies believe that highly capable managers can exploit their knowledge and skills opportunistically to serve their personal interests at the expense of shareholders and other stakeholders. They may engage in earnings management practices or issue obscure financial reports that affect the readability of financial statements, thereby reducing the quality of accounting disclosure.
Meanwhile, others have pointed out that the impact of managerial ability on a company’s performance might be limited, and that results are largely attributable to the company’s own characteristics. Accordingly, the influence of managers on the company’s information environment could be limited—and thus the quality of accounting disclosure may also be limited.
Applying this concept to risk disclosure (as a subset of accounting disclosure), it can be said that managers with high managerial ability are able to anticipate future changes in the company’s economic environment and prepare reliable estimates of future risks. They can measure the timing and economic returns associated with the company’s investments, obtain more accurate information about expected investment opportunities, and provide better risk management and forecasting of their effects on performance. These capabilities, in turn, improve the quality of risk disclosure.
However, high managerial ability may also, under certain circumstances, lead to lower risk disclosure quality if managers exploit their knowledge and skills opportunistically for personal gain. This can occur by controlling the quantity and quality of risk information disclosed, creating ambiguity in risk disclosures that affects the readability of financial reports, or by managing the tone of risk disclosures in narrative reporting.
Based on the above, it is clear that prior studies on the relationship between managerial ability and the quality of risk disclosure have not reached conclusive results regarding the impact of managerial ability on the quality of risk disclosure, nor on the extent of its impact on the value relevance for accounting information. This provided motivation for the current study to offer empirical evidence from the Egyptian context on the effect of managerial ability on both risk disclosure quality and the value relevance for accounting information, as well as to examine the impact of the interaction between managerial ability and risk disclosure quality on the value relevance for accounting information.
Therefore, the research problem can be expressed in the following main question:
What is the impact of the relationship between managerial ability and the quality of risk disclosure on the value relevance for accounting information in Egyptian companies?
From this main question, the following sub-questions arise:
· What is the impact of managerial ability on the quality of risk disclosure?
· What is the impact of managerial ability on the value relevance for accounting information?
· What is the impact of the quality of risk disclosure on the value relevance for accounting information?
· What is the impact of the relationship between managerial ability and the quality of risk disclosure on the value relevance for accounting information?
2. Research Objectives:
The main objective of this research is to analyze the relationship between managerial ability and the quality of risk disclosure, and to investigate its impact on the value relevance for accounting information for a sample of Egyptian companies listed in the EGX 100 index during the period 2018–2020.
To achieve this primary objective, the following sub-objectives are addressed:
· Examine the impact of managerial ability on the quality of accounting risk disclosure.
· Examine the impact of managerial ability on the value relevance for accounting information.
· Examine the impact of the quality of risk disclosure on the value relevance for accounting information.
· Examine the impact of the interaction between managerial ability and the quality of risk disclosure on the value relevance for accounting information.
3.Research Importance:
The importance of this research stems from providing empirical evidence in the Egyptian context regarding the impact of managerial ability on both the quality of risk disclosure and the value relevance for accounting information. It also examines the impact of the relationship between managerial ability and the quality of risk disclosure on the value relevance for accounting information.
The findings of this study may be of interest to boards of directors, stakeholders, accounting standard-setters, and regulatory bodies. Analyzing managerial ability highlights which managers are most capable of understanding and flexibly applying accounting standards, making better use of available resources, and influencing the disclosure of financial and non-financial risks. These factors collectively can influence the value relevance for accounting information.
4.Research Limitations:
This research is limited to examining the impact of the relationship between managerial ability and the quality of risk disclosure quality on the value relevance for accounting information in companies listed on the Egyptian Exchange’s EGX 100 index over the period 2018–2020. Financial companies and banks are excluded due to their unique nature and distinct legal and regulatory frameworks. Furthermore, the generalizability of the findings is subject to the inherent limitations of the applied study.
5.Research Hypotheses:
In light of the research objectives and questions, the following hypotheses were formulated:
H1: There is a statistically significant relationship between managerial ability and the quality of risk disclosure.
H2: There is a statistically significant relationship between managerial ability and the value relevance for accounting information.
H3: There is a statistically significant relationship between the quality of risk disclosure and the value relevance for accounting information.
H4: There is a statistically significant impact of the interaction between managerial ability and the quality of risk disclosure on the value relevance for accounting information.
6.Research Plan:
Based on the importance of the research and to achieve its objectives and answer its questions, the structure of the research is divided as follows: Section One presents the general framework of the research. Section Two addresses the conceptual theoretical framework. Section Three reviews the previous studies and the development of the hypotheses. Section Four covers the design of the applied study and the construction of the study models. Section Five includes the analysis and discussion of the study’s results and the hypothesis testing. Finally, Section Six presents the conclusions, recommendations, and directions for future research.
7.Results:
The research reached a set of findings, the most important of which can be summarized as follows:
- The quality of risk disclosure among the sample companies declined during the period covered by the study, whether in terms of the quantity of disclosure, the coverage of financial and non-financial risks, or the availability of quality characteristics in the information related to the disclosed risks. However, there was an improvement in the quality level over the years of the study.
- The managerial ability of managers is linked to a positive and significant correlation with the quality of risk disclosure, as the correlation coefficient sign was positive and the significance level was less than (0.01), which means that the higher the degree of managerial ability, the better the quality of risk disclosure, this finding supported the first hypothesis.
-  There is a positive, non-statistically significant correlation between managerial ability and the value relevance for accounting information, as the correlation coefficient is positive and the significance level is greater than (0.01), which means that there is no direct relationship between managerial ability and the value relevance for accounting information, this finding supported the second hypothesis.
- There is a statistically significant direct correlation between the quality of risk disclosure and the value relevance for accounting information, as the correlation coefficient is positive and the significance level is less than (0.01), which means that the higher the quality of risk disclosure, the better the value relevance for accounting information, this finding supported the third hypothesis.
- There is a strong, statistically significant, direct correlation between the interactive effect of managerial ability, the quality of risk disclosure, and the value relevance for accounting information. This means that the availability of managers with high managerial capacity leads to improved quality of risk disclosure, which is reflected in improved value relevance for accounting information. this finding supported the fourth hypothesis.
8. Recommendations:
In light of the findings, the researchers recommend the following:
- Companies seeking to maximize revenues and achieve competitive advantages should focus on attracting managers with high managerial capabilities and provide the necessary means to continually develop and enhance their skills, as this will yield numerous benefits that will impact the company's current and future performance.
-  Directing the attention of the bodies responsible for regulating the accounting and auditing profession at the international and local levels to provide the necessary guidelines and standards to regulate accounting disclosure of risks of all types, financial and non-financial, and to define the auditor’s responsibility for those risks, leading to improving the quality of disclosure thereof.
- The researchers recommend that companies pay attention to the quality of risk disclosure by providing adequate and appropriate disclosure so that the amount of information disclosed is sufficient to meet the needs of its users, covers all risks to which the company is exposed, and meets the characteristics of information quality. They also recommend disclosing the procedures followed to manage these risks, which contributes to improving the transparency of financial reports and makes them more suitable to the needs of their users and more reliable.
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